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L’estalvi d’un
reciclatge idoni

CAL INSISTIR EN LA
GESTIÓ DE RESIDUS
PER INCREMENTAR
LES XIFRES

JOSEP ANTON

E n un article que pren com a
motiu la situació en la qual
es troba el jutge Baltasar

Garzón, el professor Reyes Mate fa
una interessant reflexió sobre el con-

flicte entre la memòria i l’oblit. En
un moment concret diu –en una tra-
ducció dolenta– que «si avui la
memòria resulta... tan perillosa és
perquè s’ha anat carregant al llarg
del segle XX a causa de les dues guer-
res mundials, d’una autoritat que
defuig els controls que durant segles
havien imposat el dret, la política i
l’ètica. Aquesta autoritat procedeix
d’uns continguts nous que avui re-
c o n e i x e m c o m p r o p i s d e l a
memòria».

Entre aquests continguts, asse-
nyala que cal veure la memòria com
un coneixement, no com un senti-
ment, i que la memòria veu algunes
coses que s’escapen a la història i a
la ciència. Per a l’autor, sense
memòria de la injustícia no hi pot
haver justícia, l’oblit és còmplice de
la injustícia. Tots aquests conceptes,

sovint teòrics, ens poden portar a
una anàlisi diferent de la qüestió.
Perquè la pregunta que cal que ens
p r o p o s e m é s : ¿ f i n s o n h e m
d’avançar per aconseguir que la
memòria sigui un reflex fidedigne
de la realitat?

La memòria té uns límits, que po-
dem situar en diferents estadis.
¿Fins quin punt són coincidents
amb allò que l’autor anomena
justícia? Si la història ha estat escri-
ta de manera justa és difícil que

s’allunyi de la realitat, del coneixe-
ment que diu el professor. I aquest
coneixement, ¿fins on pot arribar?
Penso que la primera pregunta per
respondre hauria de ser si es vol o
no el coneixement o, dit d’una altra
manera, si la finalitat que es pretén
assolir és aconseguir l’oblit, perquè
segons la resposta, el plantejament
seria diferent.

L’autor diu en un altre moment
que si es presenta la qüestió des de
la perspectiva de la cultura, cal sot-
metre els plantejaments del dret a
les exigències morals de la memòria.
Segurament té raó, però enceta un
camí que ens portaria a qüestionar
–o a oposar- molts valors que volen
ser complementaris. Com podem
veure, una interessant reflexió. H
Historiador.

redaccio@andorra.elperiodico.com

U
n dirigent municipal
va dir en el seu dia
una frase molt encer-
tada: «Costa més feina
i diners netejar un pa-

per de terra que llençar-lo a una
paperera». Aquesta frase denota la
poca consciència cívica d’un sec-
tor de la població que desconeix
de forma molt ignorant que el
carrer i els espais públics són de
tots i que el seu manteniment es
paga també de forma col.lectiva.
Aquests dies també ha sorgit la
notícia des de Tarragona, de la in-
tenció del consistori de multar un
jove amb 300 euros per tirar les
closques de les pipes al carrer. En
ciutats com ara San Francisco la
roba estesa queda sempre a l’inte-
rior de les finestres perquè hi ha
una estricta vigilància en el com-
pliment de la normativa, que im-
pedeix fer-ho a l’exterior de les
façanes.

I no és pot apuntar amb el dit
acusador les institucions, perquè
aquestes han fet grans esforços en

campanyes. La consciència col.lec-
tiva passa pel compromís indivi-
dual, i només des d’aquesta base
és possible aconseguir un major
respecte ciutadà. I les institu-
cions –de forma més acotada, els
comuns– han fet una aposta des
de fa anys pel reciclatge. No totes
les deixalles es poden cremar i
una gran part pot entrar de nou
en el circuit productiu i ser rea-

profitades, sense haver de malba-
ratar recursos naturals, com per
exemple la tala d’arbres per a la
fabricació de paper o bé la fabrica-
ció de milions i milions de bosses
de plàstic.

El ministre de medi Ambient,
Vicenç Alay, va ampliar ahir les
dades que aquest diari va publi-

car dilluns. En resum, Andorra
aprova perquè supera la mitjana
de reciclatge de l’OCDE, però
suspèn en relació als objectius
que es van marcar en el seu mo-
ment en el Pla nacional de resi-
dus. Si bé augmenta el reciclatge,
es redueix el volum i hi ha una
valoració energètica, no s’arriba
als nivells marcats, una situació
que el responsable del ministeri
va justificar perquè «ens vam
autoexigir molt».

Així, mentre que la recollida
selectiva de residus elèctrics i elec-
trònics és satisfactòria, la de vi-
dre, paper i plàstic segueix una
evolució a l’alça, però sense arri-
bar als ambiciosos nivells mar-
cats. Amb tot, cal fer un balanç
positiu, tenint en compte que la
implantació de la recollida selecti-
va es va fer més tard que en altres
països i que, en canvi, Andorra
està per sobre d’Espanya (17%) i
supera la mitjana europea (30%),
ja que el percentatge andorrà se
situa en el 33%.

Les xifres no han de portar al
conformisme, sinó que han d’avi-
var el camí de la insistència per-
què el reciclatge sigui adoptat per
la gran part de les llars andorra-
nes. El contrari és una despesa in-
necessària i un cost per al nostre
planeta.


